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            Profiel
Geen evolutie, maar revo-
lutie. Dat is wat de che-
mische industrie volgens 
Tom van Aken staat te 
wachten. “We hebben 
een revolutie nodig in de 
chemische industrie om 
af te kicken van olie.”

Tekst: Jerry Huinder
Foto: Persfoto

Als CEO van Avanti-
um vecht hij al jaren 
voor een nieuwe 

plasticstandaard: PEF, de 
duurzame variant van PET. 
Maar ook als lid van het 
Topteam Chemie zet Tom 
van Aken zich in voor een 
duurzame chemische sector. 
Waarom? Omdat hij erin 
gelooft. “Er zijn radicale ver-
anderingen nodig. Ik denk dat 
er niemand in de chemische 
industrie is die niet ziet dat 
duurzaam de enige manier 
is waarop het in de toekomst 
kan.” Een gesprek aan de 
hand van vijf  stellingen.

Een duurzame chemische 
industrie is de enige weg 
voorwaarts.
“Ja. Mee eens. Duur-
zaamheid is natuurlijk een 
containerbegrip, maar voor 
de chemische industrie 
gaat duurzaamheid over de 
energietransitie, de grondstof-
fentransitie en circulariteit, 
dat zijn eigenlijk de drie 
hoofdthema’s. Het is de meest 
fundamentele transitie die 
je je kan voorstellen. Want 
als je moet veranderen van 
grondstoffen, de energie die 
je gebruikt en de producten 
die je maakt moeten ook 
nog eens circulair zijn, dan 
betekent dat eigenlijk dat de 
chemische industrie zichzelf  
volkomen opnieuw moet 

‘De weg naar duurzaamheid 
in de chemische industrie 
mag niet lichtzinnig 
geïnterpreteerd worden’

Tom van Aken is CEO 
bij Avantium, een 
Nederlands bedrijf dat 
de volgende generatie 
biobased kunststoffen 
en chemicaliën ontwik-
kelt. Per 1 januari 2020 
is Tom van Aken door 
staatssecretaris Mona 
Keijzer (Economische 
Zaken en Klimaat) 
benoemd tot mkb 
vertegenwoordiger van 
de Topsector Chemie. 
Van Aken is gepassio-
neerd over een groene 
chemische industrie, 
bioplastics en duurza-
me grondstoffen als 
alternatief voor olie.

Ingenieursbureau BoCari is de kennispartner voor 
industriële bedrijven, BoCari ondersteunt u op het 
gebied van process engineering, process safety, 
industrial automation en projectmanagement. Maar 
onderneemster Grace Boldewijn voegt daar ook de 
typische kenmerken van een mkb-bedrijf aan toe; 
fl exibele samenwerking, korte lijntjes en vooral 
duurzaam en innovatieve oplossingen.

Grace Boldewijn, oprichter en eigenaar van BoCari, 
vergelijkt engineering graag met kunst. ‘Toen ik me 
nog maar kort in kunst verdiepte, moest ik er veel tijd 
in stoppen om een kunstwerk te waarderen. Ik heb 
als technicus moeten leren om naar kunst te kijken. 
Zo roep ik ook iedereen op om met andere ogen naar 

techniek te kijken. Techniek is kunst– en andersom. Het 
is voor mij een kunst om binnen drie regels te vertellen 
wat ik doe.’ 

BoCari hanteert zelfs de slogan Engineering is (an) Art, 
want de overeenkomsten gaan verder dan dat, vertelt 
Boldewijn. ‘Het gaat om het resultaat. Een kunstwerk is 
vaak het resultaat van steeds opnieuw beginnen, blijven 
schaven tot je tevreden bent over het resultaat. Dat is 
bij engineering ook. Je begint met een conceptual de-
sign en weet niet precies wat het eind resultaat zal zijn. 
Maar ook hier ga je door tot het beste resultaat.’

Boldewijn is een bijzondere verschijning in de wereld 
van techneuten. Vrouw, om mee te beginnen, van 
Surinaamse afkomst en opgeleid tot petrochemisch 
ingenieur. Ze won in 2002 de titel Zwarte Zakenvouw 
van Nederland, uitgereikt door EFBWBO (European 

Federation of  Black Women Business Owners). ‘Er gingen 
veel deuren voor me open. Het gaf, ook internationaal, 
erkenning.’

Met die steun in haar rug bouwde ze BoCari uit tot een 
kennispartner die industriële bedrijven ondersteunt op 
het gebied van process engineering, process safety, piping, 
E&I, industrial automation en projectmanagement. Het 
bedrijf  met ongeveer 25 medewerkers blijft daarmee over-
eind tussen veel grotere engineersbureaus. ‘Ik had ook snel 
kunnen groeien, maar heb dat niet gedaan. Een opdracht-
gever of  medewerker kiest voor de principes van BoCari. 
Wij ondersteunen het ondernemen met in acht name van 
ethische principes en met respect voor eenieder.’

BoCari richt zich op haar strategische kerndoelen: Groei, 
Productiviteit, People en Profi t. ‘Onze dienstverlening 
is gebaseerd op de creatie van innovatieve oplossingen, 
diepgaande kennis en ruime praktijkervaring. Daarbij 
dragen wij de verantwoordelijkheid voor de kwaliteit van 
de adviezen en de resultaten die daarmee bereikt moeten 
worden. En steeds met het hoogst haalbare kwaliteitsni-
veau en vanzelfsprekend binnen de gestelde budgetten en 
planning.’

Innovatiegericht werken staat bij de BoCari groep voorop. 
‘Onze specialisten kiezen altijd voor innovatieve oplos-
singen bij het realiseren en verbeteren van processen. We 
werken out-of-the-box en denken met opdrachtgevers 
mee’, zegt Boldewijn. En, vervolgt ze: ‘Waar andere 
bedrijven veel uitbesteden hebben wij alles onder een dak: 
projectmanagement, engineering, industriële automatise-
ring, start-up en commissioning. Dat is ons USP.’

Boldewijn behoudt daarbij het overzicht. ‘Ik kan goed 
in scenario’s denken en zie verbanden die voor anderen 
nog abstract zijn. Ik vertaal ze naar een duidelijk doel en 
stippel de te bewandelen weg uit. Ik voel me gedreven om 
oplossingen te bedenken, bijt me in vraagstukken vast en 
laat niet los. Ook niet als het complexe dilemma’s betreft.’

Een van de vraagstukken waarop Boldewijn zich nu richt 
is duurzaamheid. ‘In 2050 moet de energievoorziening 
bijna geheel duurzaam en CO2-neutraal zijn. Dit is 
belangrijk om de klimaatverandering tegen te gaan, maar 
ook omdat er steeds minder fossiele brandstoff en zullen 
zijn. BoCari wil op deze overgang in energiebronnen in-
spelen en bedrijven helpen om de overstap naar duurzame 
energiebronnen te realiseren. Denk hierbij bijvoorbeeld 

aan het transport en opslag van waterstof.’

Wel mist ze een stevige rol voor mkb-bedrijven in de ener-
gietransitie. ‘De overheid heeft veel projecten benoemd 
op het gebied van energietransitie. Maar ik zie niet of  
nauwelijks dat daarin ook mkb-bedrijven participeren.’ 
Onterecht, meent ze. ‘Innovatie start immers bij MKB 
bedrijven. Ze doet daarom een oproep aan overheid en 
bedrijven. ‘Neem ons mee. Ook mkb-bedrijven kunnen 
meerwaarde toevoegen. Kennisoverdracht moet centraal 
staat. Dat is toch waar BV Nederland voor staat?’
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BoCari Groep houdt het zenuwcentrum van uw bedrijf gezond
Totaaloplossingen voor al uw industriële processen en 
projectmanagement

Grace Boldewijn 
Oprichtster van BoCari en 
algemeen directeur van 
BoCari en BoCari Groep.

uitvinden. Deze transformatie 
biedt daarom ook grote kan-
sen voor innovatie, belangrijk 
voor studenten die een im-
pact willen maken, maar ook 
voor start-ups en innovatieve 
bedrijven. In de chemische 
industrie ziet iedereen de 
noodzaak om te veranderen, 
de richting is duidelijk, alleen 
over de snelheid van veran-
deren kunnen de meningen 
verschillen.”

Het verduurzamen van de 
chemische industrie duurt 
mij persoonlijk te lang.
“Daar ben ik het mee eens. 
En ik realiseer me ook dat 
het moeilijk is, want er is 
natuurlijk een bestaande 
industrie die andere belangen 
heeft. Als we 15 jaar geleden 
sneller CO2-emissies had-
den gereduceerd, dan was 
het de komende jaren een 
stuk makkelijker geweest. 
Hoe langer je wacht, des te 
moeilijker het wordt. Dus 
ja, het duurt te lang. Aan de 
andere kant merk ik wel echt 
dat we in een transformatie 
zitten, we naderen een kan-
telpunt. Neem bijvoorbeeld 
de uitspraak van de rechter 
bij de klimaatzaak van Shell, 
de signalen die oliebedrijven 
krijgen van investeerders en 
consumenten: het kwartje is 
bij heel veel mensen gevallen 
dat het sneller moet. En er 
is de afgelopen jaren op het 
gebied van CO2-emissies al 
een hele hoop gerealiseerd, 
de industrie heeft echt niet 

stilgezeten, maar we hebben 
nog een enorme weg te gaan 
waarbij we meer snelheid en 
innovatie nodig hebben.” 

Er wordt een revolutie 
gevraagd van de che-
mische industrie om de 
klimaatdoelstellingen in 
2050 te behalen.
“Absoluut. Ik zie veel bedrij-
ven die tot 2030 redelijk op 
het vizier hebben staan wat 
ze moeten realiseren. Dan 
hebben we het over dingen 
die nog gerelateerd zijn aan 
het reduceren van energie, 
het efficiënter maken van 
processen en het zorgen dat 
er meer gerecycled wordt. 
Daarmee kom je een heel 
eind, maar daarna begint 
natuurlijk pas de echte pijn, 
want: hoe moet je vervolgens 
in 2050 zorgen dat je net zero 
bent? Ik heb veel chemische 
bedrijven gesproken die nog 
geen concreet plan hebben 
waarin staat hoe dat gerea-
liseerd moet gaan worden. 
Als je kijkt naar de grondstof-
transitie, dan zitten we echt 
nog in de embryonale fase. 
Nog steeds wordt meer dan 
90 procent van de producten 
in de chemische industrie ge-
maakt van fossiele grondstof-
fen. De chemische industrie 
is ontzettend goed geweest 
om heel efficiënt en heel 
goedkoop olie om te zetten in 
allerlei verschillende chemi-
sche producten die ons leven 
volledig bepalen. Als je wil 
stoppen met fossiele grond-
stoffen, en dat willen we, 
dan zijn daar eigenlijk drie 
mogelijkheden voor: je kan 
de koolstof  gebruiken van 
planten, of  het komt uit CO2, 
koolstof  die al in de lucht zit, 
of  het komt van afval. Dat is 
de uitdaging die voor ons ligt. 
Ik kan me niet voorstellen dat 

we genoeg tijd hebben om dit 
in kleine stapjes te doen, we 
hebben dus een revolutie no-
dig in de chemische industrie 
om af  te kicken van olie.”

Een circulaire economie en 
een circulaire chemische 
industrie kan niet zonder 
een duurzaam denkende 
overheid én consument, 
wat de chemische indus-
trie ook verzint.
“De chemische industrie 
kan dit inderdaad niet alleen. 
De overheid kan het goede 
voorbeeld geven door zelf  
alleen nog maar duurzame 
producten in te kopen en 
door wet- en regelgeving in 
te voeren die duurzame en 
circulaire producten facili-
teert. En ik vind het wel goed 
om even aan te geven dat we 
ook leven in een deel van de 
wereld waar dit gebeurt, een 
deel van de wereld waarin 
de overheid vooroploopt met 
green deals en een plastics di-
rective om single-use plastics 
aan te pakken. Europa heeft 
wat dat betreft een voor-
sprong op Amerika en Azië. 
Maar naast wat de overheid 
kan doen, onderschatten veel 
mensen hoe belangrijk de 
consument zelf  is als aanjager 
van duurzame producten. 
Kijk maar naar de elektri-
sche auto. Het begon met 
hele dure modellen, maar nu 
wordt het mainstream, en 
binnen afzienbare tijd rijden 
alle auto’s elektrisch.”

De toekomst van de che-
mische industrie wordt 
grotendeels bepaald door 
publiek-private  
samenwerkingen. 
“Ik denk in ieder geval dat 
dit heel belangrijk is. Vroeger 
werd er heel veel geïnnoveerd 
binnen bedrijven zelf  en dus 

binnen gesloten muren. Op 
dit moment gaat innoveren 
heel anders, en vindt dat 
plaats op de universiteiten die 
samenwerken met bedrijven, 
en op snijvlakken van ver-
schillende takken van onder-
zoek. De rol van samenwer-
king tussen kennisinstellingen, 
bedrijven en daarmee ook de 
overheid, die dat faciliteert, 
is veel belangrijker dan 15 
jaar geleden. Bedrijven weten 
dat ze fundamenteel onder-
zoek nodig hebben om echt 
stappen te kunnen zetten. 
Universiteiten zorgen ervoor 
dat die kennis die iedereen 
nodig heeft, uiteindelijk bij 
alle bedrijven terechtkomt 
die daar dan weer hun eigen 
voordeel uit halen. Neem 
waterstof, voor de duurzame 
toekomst van de chemische 
industrie van groot belang. 
In Nederland hebben we dat 
nu dus anders georganiseerd. 
Binnen een groeifondsvoorstel 
worden de krachten gebun-
deld van de universiteiten en 
van de industrie om te zorgen 
dat we op het ontwikkelen 
van waterstof  voorop gaan lo-
pen. De topsectoren chemie, 
energie en hightech systems 
werken zo met elkaar samen. 
Dat is een heel mooi voor-
beeld van het ontwikkelen 
van sleuteltechnologie waar 
we de komende jaren binnen 
onze industrie hele hoge ver-
wachtingen van hebben.”

Veel mensen 
onderschatten 
hoe belangrijk 
de consument 
is als aanjager 
van duurzame 
producten.

Als je kijkt naar 
de grondstoftran-
sitie, dan zitten 
we echt nog in de 
embryonale fase.

3Vragen aan
Erik Rutgers

            Chemie
Veiligheid in de chemische industrie bestaat uit drie 
onderdelen. Allereerst heb je te maken met ontwerp-
veiligheid. Is het ontwerp van de chemie installatie 
veilig? Vervolgens moet er regelmatig onderhoud 
plaatsvinden om de veiligheid te kunnen waarbor-
gen. En het derde onderdeel omtrent veiligheid in 
de chemie betreft de mens, de medewerkers die de 
installaties bedienen. 

Tekst: Féline van der Linde
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Waarom vinden er nog altijd ongelukken plaats in  
de chemie?

“Het is vaak zo dat het eerste en tweede onderdeel om-
trent veiligheid, dus ontwerpveiligheid en onderhoudsveilig-
heid, best goed geregeld zijn. Maar zodra er mensen in het 
spel zijn kunnen dingen anders gaan. En als mensen niet 
voldoende discipline hebben om procedures te volgen of als 
iemand bijvoorbeeld een slechte dag heeft en zaken nalaat, 
kan het goed misgaan.”

Hoe kunnen ongelukken in de chemie worden  
voorkomen?

“Leiders moeten in staat zijn om dat ze hun medewerkers 
veilig hun werk te laten doen en zorgen eventuele barrières 
weg te nemen voor de medewerker  Een leider moet daar-
naast ook niet schromen op te treden op het moment dat 
een medewerker een bepaalde procedure niet volgt. Op dit 
moment laat dat nog wel eens te wensen over in de praktijk 
en daarom is een andere vorm van leiderschap nodig om 
weg te blijven van ongelukken. Bovendien is er een groter 
bewustzijn nodig bij de mensen die met de chemie-instal-
laties werken. Zij zijn onderdeel van een groter geheel en als 
iemand bepaalde zaken nalaat (bijvoorbeeld een checklist 
of werkvergunning  niet volledig invult) kan dat grote gevol-
gen hebben. Essentieel is het concept te volgen: ‘Our facili-
ties are safe and we know it’ in plaats van ‘we believe so’.”

Ander leiderschap en meer bewustzijn zijn dus nodig 
voor een veiligere chemie industrie?

“Ja, plus het gevaar dat heerst voor normalisatie. De mens 
denkt het soms beter te weten  dan het systeem. Dat hoeft 
geen probleem te zijn, maar zodra een operator zes keer 
per uur een alarm accepteert en dit de zevende keer ook 
doet wanneer dat niet had gemoeten dan kan dat nadelige 
gevolgen hebben. Er van uitgaan dat het regelmatig accep-
teren van de alarmen ‘normaal’ is kan een gevaar opleveren 
en vereist altijd bewustzijn en oplettendheid van de mens.”

Erik Rutgers
Director of Operations bij Versatec 
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